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Dia: 16 Maig 2023 

Hora: 17:00 a 18:30 hores 

Lloc: https://us06web.zoom.us/j/84493411011  

Assistents 

Consells sectorials de ciutat 

Xènia Carné   Taula d’entitats del Tercer Sector Social de Catalunya 

Antonio Cortés  Consell Municipal del Poble Gitano 

 

Institucions més significatives de la ciutat 

José González  CCOO / Federació de pensionistes i jubilats 

 

Fitxer general d’Entitats 

Laura Lloret    Plataforma per la Llengua-Barcelona. Col·lectiu Esbarzer 

Clara Tur    Plataforma per la Llengua-Barcelona. Col·lectiu Esbarzer 

Glòria Canals    DINCAT 

Enric Canet    Casal dels infants 

 

Persones convidades 

Albert Fages            Oficina de no discriminació (OND). Ajuntament de Barcelona 

 

Secretaria del Consell de Ciutat 

Andreu Parera    

Guillem Pala     

Paula Gil     

 

 ACTA DESIGUALTATS I VULNERABILITATS:  
 JORNADA IGUALTAT DE TRACTE I NO DISCRIMINACIÓ 
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Desenvolupament de la reunió 
Comença la reunió. Des de la Secretaria del Consell de Ciutat s’excusa l’absència de la 
Laura Chico, que degut a problemes personals no podrà assistir a la sessió. Proposa 
incorporar la pregunta a la jornada: “Hi ha mecanismes per tal d’evitar la revictimització de les 
persones que han patit discriminacions?”.  

L’Albert Fages intervé exposant les claus del que és la revictimització – intervenció múltiple 
sobre una víctima que pot anar en diversos sentits – i en concret de la revictimització 
institucional. Considera que la pregunta proposada és adequada per la jornada.  

- S’acorda la incorporació de la pregunta proposada per la Laura Chico. 

Des de la Secretaria del Consell de Ciutat es recorda que la part de la jornada reservada per 
a entitats comptarà amb una breu exposició ( 5 minuts per entitat) que anirà seguida d’un 
debat entre aquestes.  

A l’hora de concretar quines preguntes faran de guia perquè les entitats exposin el seu cas, la 
Xènia Carné proposa preguntar per les discriminacions més freqüents rebudes pels col·lectius 
que atenen i quin tipus de resposta i acompanyament fa l’entitat a aquestes discriminacions.  

Tant la Xènia Carné com la Llaura Lloret i la Glòria Canals, consideren que la pregunta que 
es va recollir per part de la secretaria relativa a les restriccions dels serveis en funció de les 
característiques de la persona usuària no s’acaba d’entendre.  

Intervé el José González plantejant que s’ha de contemplar la discriminació vers les persones 
migrades, que és transversal i va de l’àmbit social al legal. Considera que els ajuntaments són 
molt importants a l’hora de donar una resposta social a aquestes discriminacions.  

Des de la Secretaria del Consell de Ciutat s’apunta que aquesta pregunta hauria d’anar 
dirigida a l’administració pública, que es va tancar en l’última sessió.   

- S’acorda que les preguntes per guiar la presentació de les entitats seran:  

o Quines són les discriminacions més freqüents a les persones que ateneu?  

o Com dona suport la teva entitat a persones que han estat discriminades? 

- S’acorda moure la pregunta sobre les limitacions i discriminacions que es poden viure 
al si de les entitats a l’apartat de debat.  

La Secretaria del Consell de Ciutat planteja les preguntes que han de dinamitzar el debat de 
les entitats i la seva priorització.  

La Glòria Canals proposa canviar el terme “extrema dreta” per “feixisme”, referit a la motivació 
dels atacs discriminatoris. 

L’Albert Fages recorda que l’accés a l’habitatge sí que queda recollit als informes de 
l’Observatori de les discriminacions, així que com a exemple potser no és el més adequat a 
recollir. També valora que s’ha de demanar a les entitats que facin propostes concretes a 
l’administració per millorar la coordinació i altres qüestions de la relació entre ambdues.  
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El José González remarca que la coordinació entre entitats no ha de ser tutelada per 
l’administració. 

La Xènia Carné proposa incloure una pregunta que reculli la perspectiva de les persones 
ateses que han estat discriminades. 

L’Enric Canet proposa preguntar si s’han solucionat els problemes d’aquestes persones i 
s’han sentit escoltades.  

La Clara Tur puntualitza que la llei no resol la problemàtica, sinó que proporciona canals per 
fer-ho.  

- S’acorda que l’escaleta i preguntes de la Taula 2 de la jornada serà el següent:  

- S’acorden les següents preguntes per dinamitzar el debat entre representants de les 
entitats:  

o Coincidiu amb els mecanismes de coordinació entre Administracions i entitats 
apuntats en la taula anterior? Creieu que estan sent efectius? Com es podrien 
millorar? Quines mecanismes de coordinació existeixen entre entitats?  
 

o Us heu sentit escoltades el redactat de la llei? Creieu que s’està desenvolupant 
de forma apropiada? Com poden ajudar les vostres entitats en el seu 
desplegament? 

 
o Com ha impactat l’aprovació de la llei en la realitat de les persones que ateneu 

des de les vostres entitats? Les persones s’han sentit escoltades? S’han 
solucionat els problemes d’aquestes persones? Quines àrees de millora heu 
notat? 

 

Proposta d’entitats participants 

Des de la Secretaria del Consell de Ciutat es recorda que es va acordar que les entitats que 
conformaran la segona taula de la jornada són aquelles que atenen persones que han rebut 
discriminacions per raó de xenofòbia o racisme, LGTBIfòbia, qüestions de salut mental i de la 
llengua, ja que segons les dades de l’observatori són les que han rebut més denúncies.  

L’Antonio Cortés proposa dues persones: Paco Vargas, vicesecretari del Consell del Poble 
Gitano i la Bianca, del Secretariado Gitano a l’Oficina per la No Discriminació de Sant Adrià. 
Per la fila zero proposa que el Consell del Poble Gitano pugui estar representat amb dues 
persones, escollides dintre de les entitats que en formen part.  

L’Albert Fages recorda que des de fa 3 anys es va crear el protocol de LGTBIfobia de 
Barcelona i fa 2 anys el protocol de racisme de Barcelona. Protocols que compten amb la 
participació d’entitats que atenen víctimes per discriminació en ambdós casos, per tant hi ha 
un bon llistat d’entitats que es pot abordar.  

El José González planteja que CCOO voldria estar present a la fila zero a través del director 
del CITE, el seu centre d’informació per a treballadors estrangers.  
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Reflexiona Xènia Carné que la idea de la fila zero era per ampliar els supòsits de 
discriminació, més enllà dels quatre representats a la taula. Proposa evitar que es repeteixin 
col·lectius, supòsits o discriminacions representades a la taula i a la fila zero.  

La Glòria Canals proposa Obertament com a entitat que treballa l’estigma en l’àmbit de salut 
mental. L’Albert Fages comenta que la Federació Salut Mental de Catalunya pot compartir 
més experiència a nivell quantitatiu. 

- S’acorda convidar a 3 entitats a la fila zero de cada taula (3 per administracions i 3 per 
entitats) i assumir el criteri que entitat/col·lectiu/discriminació no es dupliqui a la taula i 
la fila zero.  

- S’acorda convidar a les següents entitats com a participants de la taula:  

o En l’àmbit de xenofòbia i el racisme: Bianca del Secretariat Gitano i l’OND de 
Sant Adrià. 

o En l’àmbit de la salut mental: Federació Salut Mental Catalunya en primera 
opció. Si no tinguessin disponibilitat es proposarà a Obertament.  

o En l’àmbit de la llengua: Plataforma per la Llengua.  

o En l’àmbit de la LGTBIfòbia: La secretaria contactarà amb la Plataforma 
LGTBIfòbia per tal que proposin una entitat pertinent.  

La Secretaria del Consell de Ciutat proposa fer una pluja d’idees per a les entitats 
participants a la fila zero. En l’àmbit de l’aporofòbia es proposa Arrels Fundació. En l’àmbit de 
gènere i feminismes es proposa la Fundació Surt que treballa amb dones trans. En l’àmbit de 
la discapacitat es proposa la DINCAT. En l’àmbit de la discriminació vers les persones 
migrades es proposa el CITE (CCOO). En l’àmbit de la gent gran es proposa alguna entitat 
integrada a la Plataforma unitària de la Gent Gran de Barcelona. En l’àmbit de la joventut 
es proposa parlar amb el Consell de la Joventut de Barcelona perquè proposin una entitat.  

La Secretaria del Consell de Ciutat valora la feina feta en aquesta reunió i proposa a la 
següent reunió acabar de tancar la preparació de la jornada: com serà la moderació, l’espai, 
etc. 

L’Antonio Cortés demana que no hi hagi pressa amb la fila zero i que s’acabi de treballar a la 
següent reunió.  

- S’acorda enviar a l’acta la pluja d’idees d’entitats per a la fila zero i concretar-ho a la 
següent reunió. 

Es convoca la següent reunió el dimarts 30 de 17 a 18.30 hores. 

Es tanca la reunió.  
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ACORDS 
- S’acorda la incorporació de la pregunta proposada per la Laura Chico: Hi ha 

mecanismes per tal d’evitar la revictimització de les persones que han patit 
discriminacions?” 

- S’acorda que les preguntes per guiar la presentació de les entitats seran:  

o Quines són les discriminacions més freqüents a les persones que ateneu?  

o Com dona suport la teva entitat a persones que han estat discriminades? 

- S’acorda moure la pregunta sobre les limitacions i discriminacions que es poden viure 
al si de les entitats a l’apartat de debat.  

- S’acorden les següents preguntes per dinamitzar el debat entre representants de les 
entitats:  

o Coincidiu amb els mecanismes de coordinació entre Administracions i entitats 
apuntats en la taula anterior? Creieu que estan sent efectius? Com es podrien 
millorar? Quines mecanismes de coordinació existeixen entre entitats?  
 

o Us heu sentit escoltades el redactat de la llei? Creieu que s’està desenvolupant 
de forma apropiada? Com poden ajudar les vostres entitats en el seu 
desplegament? 
 

o Com ha impactat l’aprovació de la llei en la realitat de les persones que ateneu 
des de les vostres entitats? Les persones s’han sentit escoltades? S’han 
solucionat els problemes d’aquestes persones? Quines àrees de millora heu 
notat? 

 
- S’acorda convidar a 3 entitats a la fila zero de cada taula (3 per administracions i 3 per 

entitats) i assumir el criteri que entitat/col·lectiu/discriminació no es dupliqui a la taula i 
la fila zero.  

- S’acorda convidar a les següents entitats com a participants de la taula:  

o En l’àmbit de xenofòbia i el racisme: Bianca del Secretariat Gitano i l’OND de 
Sant Adrià. 

o En l’àmbit de la salut mental: Federació Salut Mental Catalunya en primera 
opció. Si no tinguessin disponibilitat es proposarà a Obertament.  

o En l’àmbit de la llengua: Plataforma per la Llengua.  

o En l’àmbit de la LGTBIfòbia: Plataforma LGTBIfòbia i que proposin una entitat 
pertinent.  

- S’acorda enviar a l’acta la pluja d’idees d’entitats per a la fila zero i concretar-ho a la 
següent reunió. 
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XAT 
 

00:24:58 José González Mora: Puedo intervenir? 

00:35:08 Antonio Cortés consell p.g: Salgo un momento y vuelvo a entrar 

01:05:00 José González Mora: Puedo intervenir? 

01:28:14 José González Mora: Puedo intervenir? 


